
خودروسازي، فساد و عدم تحقق وعده ها محور 
سخنان مخالفان وزير صمت در جلسه علني روز 
گذشته مجلس بود. سيدرضا فاطمي امين در 
جلسه استيضاح خود ضمن بيان اينكه به جاي 
انتقاد براي حل مش�كلات خودرو وارد ميدان 
شده ام، گفت: »من هم از كيفيت خودرو راضي 
نيس�تم.« در نهايت بعد از ش�نيدن اظهارات 
موافق�ان و مخالف�ان اس�تيضاح، نمايندگان 
مجل�س ش�وراي اس�لامي ب�ا اكثري�ت آرا با 
استيضاح سيدرضا فاطمي امين مخالفت كردند 
و بار ديگر به فاطمي امي�ن رأي اعتماد دادند. 
وزير صمت براي دومين بار در 15 ماه گذشته به 
مجلس آمد تا با دفاع از عملكرد خود، نمايندگان 
موافق استيضاح را قانع كند. ابتداي جلسه، جلال 
رش��يدي كوچي عضو كميس��يون امور داخلي 
و ش��وراهاي مجلس شوراي اس��لامي و نماينده 
اس��تيضاح كننده وزير صنعت، مع��دن و تجارت 
خطاب ب��ه وزير اظه��ار ك��رد: »ام��روز صرفاً به 
موض��وع خ��ودرو و واردات آن مي پ��ردازم. ما از 
دولت فسادستيز و انقلابي رئيسي انتظار داشته 
و داريم تا در برابر زياده خواهي، زياده خواهان به 
ويژه خودروسازان بايستد، نه اينكه خدايي نكرده 
با آنها همراهي كن��د. مگر رهبر انقلاب نفرمودند 
مردم از خودروس��ازان ناراضي هس��تند و حق با 
مردم اس��ت؛ بفرماييد در راستاي رضايت مندي 

مردم چه كرده ايد؟«
وي خاطر نشان كرد: »مگر در جلسه سران قوا قول 
نداديد كه اجازه افزايش قيمت خودرو را نمي دهيد 
و در جهت كاهش قيمت قدم برمي داريد؟ ما خريد 
خودرو را براي مردم و جوانان تبديل به يك آرزوي 
دس��ت نيافتني كرده ايم و اگر افزايش قيمت ها 

دهن كجي به مردم نيست پس چيست؟«
همچنين حجت الاس��لام حس��ن نوروزي ديگر 
نماينده اس��تيضاح كننده وزير صنعت، معدن و 
تجارت نيز اظهار كرد: »آق��اي فاطمي امين، در 
حوزه مبارزه با فس��اد ضعيف عمل كرده اس��ت. 
آقاي فاطمي امين شما هش��ت ماه قبل در رابطه 
با موض��وع خودرو ق��ول داديد كه ش��ركت هاي 
ايران خودرو و سايپا را به صاحبان اصلي آن واگذار 
كنيد و فرموديد دو م��اه ديگر اي��ن كار را انجام 
خواهم داد اما از آن مدت هشت ماه گذشته كه اين 
كار را انجام نداده ايد. چرا دروغ گفتيد؟ مي گفتي 
يك س��ال ديگر اين واگذاري را انجام مي دهم نه 
دو ماه.«  وي افزود: »امروز سيمان در كارخانه 23 
هزار تومان توليد مي شود اما در بازار به ۴3 هزار 
تومان هم مي رس��د، اين اختلاف قيمت به جيب 

چه كسي ريخته مي شود؟«
صديف بدري از ديگر نمايندگان استيضاح كننده 
وزير صنعت، معدن و تجارت گفت: »وزير صنعت 

س��ال گذش��ته در همين مجلس از برنامه خود 
براي اصلاح رويه هاي نادرست موجود در صنعت 
خودروسازي كش��ور رونمايي كرد. فاطمي امين 
معتقد بود تا زماني كه توليد افزايش يابد نمي توان 
انتظار ايجاد تعادل در بازار را داشت، پس از 1۴ ماه 
به كجا رسيديم؟ عرضه 2۰۰ هزار خودروي پارك 
شده در پاركينگ توليدكنندگان به بهانه افزايش 
قيمت، افزايش توليد نيست و اين مسئله همچنان 

در روي پاشنه ثابت خود مي چرخد.«
وي در مجلس ادامه داد: بهب��ود كيفيت خودرو 
از وعده هاي ديگر وزي��ر صنعت، معدن و تجارت 
بود كه رهب��ر انقلاب هم در اي��ن رابطه فرمودند 
كيفيت خودروها مطلوب نيس��ت و حق با مردم 
اس��ت. س��الانه 1۷ هزار نفر از هموطنان ما جان 
خود را در جاده ها از دست مي دهند و 3۶۰ هزار 
نفر با جراحت هاي مختل��ف از قطع عضو تا قطع 
نخاع مواجه مي شوند؛ در اين شرايط شما عزيزان 
به عنوان نمايندگان م��ردم كيفيت خودروهاي 

ساخت كشور را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
صديف بدري اظهار ك��رد: »يك��ي از وعده هاي 
وزير براي كاهش اختلاف عرض��ه و تقاضا بحث 
واردات خودرو بود كه اين وعده هم تحقق نيافته 
است. ببيند چه شركت هايي و به چه افرادي براي 
واردات خودرو صلاحيت داده شده است؟ همين 
خودروس��ازان كه مونتاژكاران خودرو هستند را 

جزو واردكنندگان خودرو تشخيص داده اند.«
  وزارت صنعت، وزارت خودرو نيست 

مصطفي طاهري رئيس كميسيون صنايع و معادن 
مجلس و از مخالفين استيضاح وزير صنعت، معدن 
و تجارت گفت: »وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
وزارت خودرو نيس��ت و آنقدر كه ما روي خودرو 
متمركز شديم اگر روي صنعت كشتيراني و ديگر 
حوزه ها متمركز مي شديم خيلي از اين تحريم ها 
بي اثر مي ش��د. يكي از بحث هايي كه در موضوع 
اين وزارت رخ داده اين اس��ت ك��ه به  رغم اينكه 
س��ال ۹2 ادغام ش��د كار ديگري صورت نگرفته 
است. سياس��ت اين ادغام اين بود كه بازار كالا و 
توليد در يكجا آميخته شود و بتواند بحث گراني 

را تنظيم كند.«
همچنين لطف الله س��ياه كلي در جريان بررسي 
طرح استيضاح سيدرضا فاطمي امين وزير صمت 
به عنوان يكي از اس��تيضاح كنندگان وي، گفت: 
»آقاي فاطمي امين از هشت ماه پيش از استيضاح 
خود جلوگيري مي كند در تاريخ جمهوري اسلامي 
سابقه ندارد كه يك وزير دو بار به كميسيون بيايد و 

رأي اعتماد نگيرد. اين چه مدل رفتاري است؟«
عضو كميس��يون صنايع و معادن با بي��ان اينكه 
صنعت خودرو هم جان مردم و ه��م مال مردم را 
گرفته با انتقاد از افزاي��ش قيمت كالاهايي مانند 

آهن، گف��ت: »قيمت آه��ن از فروردي��ن تا مهر 
امسال حدود 1۹درصد رشد داشته، بهاي سيمان 
8۴ درصد رشد داش��ته، اين در حالي است كه در 
سال 1۴۰۰ كه س��يمان حدود 22 هزار تومان به 
فروش مي رفت حدود 1۰ هزار تومان آن سود بود 
امروز مطرح مي كنند كه قيمت س��يمان از 1۰۰ 
هزار تومان به 5۰ هزار تومان كاهش يافته و ادعا 
مي كنند ك��ه آن را ارزان كرده اند كه بايد در برابر 
اين ادعا بگويم 1۰ درصد س��ود كارخانه را اكنون 

35 درصد كرديد.«
اي��ن نماينده م��ردم در مجلس يازده��م، گفت: 
»آق��اي فاطمي امين وعده ها و قول هاي بس��يار 
مي دهد؛ 1۰ ماه پيش مجوز 3۹ شهرك صنعتي را 
داد كه موضوع عجيبي است از اين تعداد مجوزها 
شش شهرك مربوط به يك استان، پنج شهرك 
مربوط به اس��تاني ديگ��ر و چهار ش��هرك براي 
استاني ديگر است و ساير شهرك ها نيز بين بقيه 
استان ها تقسيم شده است، البته از اين تعداد هفت 
استان سهميه اي ندارند، بايد در اينجا بگويم كه 
اين تصميم پشتوانه اجرايي ندارد و بهتر بود وزير 
شهرك هاي موجود را راه اندازي مي كرد. قيمت 
اقلام بهداش��تي حدود 5۰ تا ۷۰ درصد و پوشك 

حدود 5۰ درصد گران شده است.«
وي با اشاره به وضعيت مس، گفت: »ما هفتمين 
رتبه از نظر دارا بودن مس هس��تيم اما براساس 
آمارهاي ارائه شده در حوزه معدن، فلزات ما تنها 
15درصد كار مي كند؛ توليد يك تن مس حدود 
2 هزارو 5۰۰ دلار هزينه دارد اما 1۰ هزار دلار در 

نوبت خريد هستند يعني 35۰ درصد سود.«
  فاطم�ي امين: من ه�م از كيفيت خودرو 

راضي نيستم
س��يدرضا فاطمي امي��ن وزير صنع��ت، معدن و 
تجارت در روند بررسي استيضاح و پس از قرائت 
پيام رئيس جمهور، با اشاره به اينكه در يك سال 
گذشته اقدامات زيادي در حوزه خودرو در وزارت 
صمت اتف��اق افتاده، گف��ت: »در مهرماه س��ال 
گذشته سازمان بازرسي كشور گزارشي تهيه كرد 
و انتقادات جدي به بحث توليد خودرو وارد بود كه 
1۷۰ هزار خودرو كف پاركينگ است كه يكی سپر 
نداشت يكی چراغ نداشت اما حالا اين مورد صفر 

است يعني مديريت شد.«
ب��ه گ��زارش تس��نيم، فاطمي امي��ن در دفاع از 
عملكرد خود در جلسه استيضاح درباره مشكلات 
خودروسازي گفت: »خودرو قصه پرغصه اي است 
و هيچ كس از اين وضع راضي نيس��ت. قطعاً بايد 
خودروس��ازي ايران و روال ناقصی كه وجود دارد 
اصلاح شود، اما هم اكنون حركت خوبي در حوزه 
خودرو ش��روع ش��ده اس��ت و اما همچنان وضع 
موجود راضي كننده نيس��ت. از مهر سال گذشته 

تا پايان امسال تمركز را بر ثبات توليد گذاشتيم. 
سال گذش��ته 1۷۰ هزار خودرو در پاركينگ بود 
كه الآن اين آمار صفر اس��ت. ما 3۰۰ درصد رشد 
توليد خودروي كامل داريم و ۴5۰ درصد رش��د 
توليد )ون( داريم. همين اتفاقات بود كه باعث شد 
ما قرعه كشي را در سايپا حل كنيم و بقيه موضوع 
هم در آينده حل مي ش��ود. الآن خودروس��ازان 
دنبال فروش قسطي خودرو هستند. امسال توليد 
تراكتور 5۰ درصد نسبت به سال گذشته كاهش 
داش��ته و در برخي مدل ها ح��دود 1۰۰ ميليون 

كاهش قيمت داشته است.«
فاطمي امين ادامه داد: »ما هم به كيفيت خودرو 
معترض هس��تيم و الآن بي��ش از 3۰۰ پروژه در 
اين حوزه در حال اجراس��ت. در ح��وزه انحصار 
خودرو بايد گفت سهم ساير خودروسازان به جز 
ايران خودرو و س��ايپا از هفت درصد به 15درصد 
رسيده است و موضوع واردات خودرو را هم خود 
من پيگيري كردم و الآن عملياتي ش��ده اس��ت، 
البته اتهاماتي هم به من زده ش��د كه رفقاي من 
واردكننده خودرو هس��تند و من اين موضوع را 

پيگيري قضايي مي كنم.«
وي ادامه داد: »اگر واگذاري خودروسازي به بخش 
خصوصي هم به روش هپكو انجام ش��ود هزاران 
شركت مشابه به وجود مي آيد. براي قيمت گذاري 
خودروسازان 1۷۰۰ ابلاغ كارشناسي داده شد و 
بعد از حل اين موضوع يك مش��تري براي ايران 
خودرو و سايپا آمد و هر دو هم يك منشأ داشت اما 

كار را به سازمان خصوصي سازي سپرديم.«
  در حوزه معدن مشكلات زيادي داريم 

وي در بخش ديگري از صحبت هايش با اش��اره 
به وضعيت حوزه معدن عنوان كرد: »ما در حوزه 
معدن مشكلات زيادي داريم. اولين كاري كه بايد 
در اين حوزه اتفاق بيفتد اكتش��اف است و اولين 
كاري كه م��ا در اين حوزه كرديم ه��م تمركز بر 
اكتشاف بود و در يك س��ال گذشته معادن غني 
كروم و طلا در استان خراسان جنوبي پيدا كرديم. 
بسياري از دستور العمل ها را حذف كرديم و جلوي 

رانت در مزايده معادن را گرفتيم.«
فاطمي امين ادام��ه داد: »م��ا ۹۴ واحد فولادي 
در كش��ور داريم و وزارت صنعت در يكي از اينها 
س��هام دارد كه فولاد مباركه است. فولاد مباركه 
1۹درصد توليد فولاد كشور را دارد و ما 1۷درصد 
در آن سهم داريم و در مجموع ما  سه درصد سهام 
فولاد كشور را داريم. امسال فولاد و سنگ آهن و 
آهن اس��فنجي در بورس كالا ارائه ش��ده است و 
بورس كالا سازوكار شفافي براي فروش كالاست. 
امسال توانس��تيم قيمت فولاد را مديريت كنيم 
به صورتي كه قيمت ف��ولاد در تركيه 5۰ درصد 
بيشتر از ايران شد و قيمت فولاد مستعد افزايش 
بود كه مديريت ش��د. در مورد س��يمان هم بايد 
بگويم ما سال گذشته گفتيم قيمت سيمان بايد 
كاهش پيدا كند و حدود يك ماه طول كش��يد تا 

قيمت سيمان كاهش يابد.«
در ادامه محمدباقر قاليباف در خصوص اظهارات 
لطف الله سياهكلي نماينده مردم قزوين و آبيك و 
البرز نسبت به تفكيك وزارتخانه صنعت، معدن و 
تجارت به دو وزارتخانه گفت: »بايد عنوان شود كه 
مركز پژوهش هاي مجلس و كميسيون و تعدادي 
از كارشناسان اين موضوع را بررس��ي و نهايتاً به 
جمع بندي تخصص��ي براي تفكي��ك وزارتخانه 

صمت به دو وزارتخانه نرسيده اند.«
در نهايت طرح اس��تيضاح وزير صم��ت به رأي 
مجلس گذاش��ته ش��د و نمايندگان ب��ا 8۴ رأي 
موافق، 182 رأي مخالف، ۶ رأي ممتنع و 2 رأي 
باطله از مجموع 2۷۴ نماينده حاضر با استيضاح 

سيدرضا فاطمي امين مخالفت كردند. 
محمد باقر قاليباف رئيس مجل��س بعد از اعلام 
رأي اس��تيضاح گف��ت: »بنابر اين ع��دم اعتماد 
ب��ه فاطمي امين ب��ه عن��وان وزير صم��ت رأي 
نياورد و ايش��ان وزي��ر ماند.« قاليب��اف در پايان 
جلسه اس��تيضاح وزير صمت تأكيد كرد: »مركز 
پژوهش هاي مجلس و كميسيون صنايع، موضوع 
تفكيك را بررسي كردند جمع بندي تخصصي به 
تفكيك وزارت صمت به دو وزارت خانه نرسيده 

است و تفكيك نيز منتفي شده است.«
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وزير صمت ابقا  شد
 رئيس مجلس: تفكيك وزارت صمت منتفي شد. جمع بندي تخصصي مركز پژوهش هاي مجلس 

و كميسيون صنايع به تفكيك وزارت صمت به 2 وزارت خانه نرسيده است
 درج نكردن قيمت و گران فروشي

۷۱ درصد تخلفات صنفي
در نيم�ه نخس�ت امس�ال ۳۷ درص�د تخلف�ات صنف�ي مرب�وط 
ب�ه درج نك�ردن قيم�ت و نص�ب نك�ردن نرخ نام�ه، ۳۴درص�د 
گران فروش�ي، ۹درصد عدم صدور صورت حس�اب، هش�ت درصد 
كم فروش�ي، هفت درص�د رعاي�ت نك�ردن دس�تورالعمل هاي 
ب�وده اس�ت.  تقل�ب  ب�ه  پنج درص�د مرب�وط  و  بهداش�تي 
به گزارش ايسنا، براساس اطلاعات منتشر ش��ده از معاونت بازرسي و 
نظارت اتاق اصناف ايران در نيمه نخس��ت امسال 1/5 ميليون بازرسي 
از واحدهاي صنفي از سوي واحدهاي بازرسي و نظارت اصناف سراسر 

كشور انجام شده است. 
براس��اس اين گزارش از ابتداي فروردين تا پايان شهريور سال 1۴۰1 
ميزان تخلفات بيش از ۶3۷ ميليارد تومان بوده كه نس��بت به تخلفات 
كشف شده در سال گذشته ۴22 درصد افزايش يافته و بيش از پنج برابر 
شده است. البته علت اين افزايش، تشديد نظارت بر انبارها و مراكز عمده 

نگهداري كالاها بوده است. 
3۷درصد اين تخلفات مرب��وط به درج نكردن قيم��ت و نصب نكردن 
نرخ نامه، 3۴درصد گران فروش��ي، ۹ درصد عدم صدور صورت حساب، 
هشت درصد كم فروشي، هفت درصد رعايت نكردن دستورالعمل هاي 

بهداشتي و پنج درصد مربوط به تقلب بوده است. 
طبق گزارش معاونت بازرسي و نظارت اتاق اصناف ايران، تمام پرونده هاي 
تشكيل شده به تعزيرات حكومتي يا سازمان ها و ادارات صمت ارجاع شده 
كه به دليل عدم ارتباط سيستمي بين زنجيره نهادهاي نظارتي، اطلاعاتي 
از نتايج حاصله پرونده ها در اختيار اتاق اصناف ايران قرار نگرفته است. 
--------------------------------------------------

وزير جهاد كشاورزي خبر داد 
 جايگزيني كشت گياهان دارويي 

به جاي گياهان آب بر
وزير جهاد كشاورزي با بيان اينكه بررسي ها نشان مي دهد گياهان 
دارويي مي توانند تا دو درصد GDP كشور را از آن خود كنند، گفت: 
»در اين راستا ما توانستيم طي يك سال اخير ميزان اراضي زير كشت 
گياهان دارويي را از2۵۰ هزار به 2۸۰ هزار هكتار برسانيم، همچنين 
در برخي از اقاليم كشور در نظر داريم كه كشت گياهان دارويي را 
جايگزين كش�ت گونه هاي گياهي غير اقتص�ادي و آب بر كنيم.«
به گزارش ايسنا، سيدجواد س��اداتي نژاد در مراسم افتتاحيه ششمين 
نمايشگاه و جشنواره گياهان دارويي، فرآورده هاي طبيعي و طب سنتي 
كه در مصلي تهران برگزار شد، با اشاره به راه اندازي دفتر گياهان دارويي 
در معاونت باغباني وزارت، افزود: »طب سنتي و گياهان دارويي يك رشته 
بين حوزه اي اس��ت كه در آن نهادهايي چون وزارت جهاد كشاورزي، 
وزارت بهداشت، وزارت معدن و تجارت، وزارت علوم، معاونت علمي و 

فناوري در حوزه گياهان دارويي مي توانند نقش آفريني كنند.«
وي نقش معاونت علمي را نقش هماهنگ كننده بين اين وزارتخانه ها 
عنوان كرد و افزود: »حوزه گياهان دارويي در جهان از ظرفيت بالايي در 
اشتغال برخوردار است و در ايران نيز بيش از 2 هزار گونه گياهي وجود 
دارد كه در مورد برخي از آنها نتوانستيم روي بذرهاي آنها كاري انجام 
دهيم ولي بخش زيادي از مراتع كشور رها ش��ده، بستر مناسبي براي 

كشت گياهان دارويي است.«
وزير جهاد كشاورزي با اشاره به اقدامات اخير جهاد كشاورزي در حوزه 
گياهان دارويي گفت: »ما توانستيم طي يك سال اخير ميزان اراضي زير 
كشت گياهان دارويي را از 25۰ هزار هكتار به 28۰ هزار هكتار برسانيم. 
اين نشان مي دهد كشت گياهان دارويي طي يك سال 1۰ درصد افزايش 

داشته است.«
وي جايگزيني كش��ت گياهان دارويي به جاي گياهان آب بر را از ديگر 
اقدامات اين وزارتخانه دانس��ت و ادامه داد: »در برخي از اقاليم كش��ور 
كشت گياهان دارويي جايگزين كشت گونه هاي گياهي غير اقتصادي 

و آب بر مي شود.«
ساداتي نژاد با بيان اينكه وزارت جهاد كشاورزي عزم خود را جزم كرده كه 
از الگوهاي كشت گياهان دارويي حمايت كند، گفت: يكي از اين الگوها، 
كشت قراردادي است كه از سال آينده اجرايي مي شود. يكي از موضوعات 
محوري در انتخاب نوع كشت، مشتري است و به همين دليل است كه 
كشاورزان به سراغِ كشت گياهان دارويي نمي روند، ولي با اجرايي سازي 
روش كشت قراردادي، كش��اورزان از ابتدا مشتري براي توليد گياهان 

دارويي خواهند داشت. 
--------------------------------------------------

برخورد با بهره برداران متخلف در معادن
واگذاري هايي ك�ه در قالب راهب�ري يا س�رمايه گذاري در معادن 
انجام ش�ده اس�ت، به نوع�ي اج�راي قان�ون و تكليف ب�وده و با 
كس�اني كه براس�اس مفاد قرارداد عمل نكنند، برخورد مي شود. 
به گزارش صدا و س��يما، وجيه الله جعفري رئيس هيئت عامل ايميدرو 
گفت: ش��رط حضور بخش خصوصي متقاضي در معادن��ي كه ذخاير 
آن كش��ف مي ش��د؛ س��رمايه گذاري در فرآوري آن بود و نهايتاً ايجاد 
زنجيره هاي بعدي بود و افرادي كه شركت مي كردند اين كار جزو تكليف 

و تعهدشان بود. 
وي با اش��اره به نظارت ها در اين بخش گف��ت: در واحدهاي موجود به 
صورت راهبري با كليه تعهدات، نظارت و مديريت اجرايي توسط ايميدرو 

و شركت هاي تابعه انجام مي شود. 
جعفري ادامه داد: اين موضوع موجب شد كه امروز در مجموعه ايميدرو 
توانستيم ۹ ميليارد دلار را از طريق استفاده از توان بخش خصوصي براي 
اجراي طرح هاي جديد استفاده كنيم كه حدوداً بيش از ۴ ميليارد دلار آن 
هم اكنون عملياتي شده و بخش عمده اي از اشتغال را فراهم كرده است. 

وي گفت: در بعضي از موارد هم واحدهايي داش��تيم كه بازدهي خوبي 
نداشتند يا شرايط ضعيفي به لحاظ توليد و حتي درآمدي داشتند، امروز 
شرايط توليدشان بالا رفته و اشتغال بيشتري را ايجاد كردند به طور مثال 
در نخلك روز اولي كه واگذار شده حدود 1۴۰ تا 15۰ نفر در آنجا مشغول 
شدند و امروز نزديك به 5۰۰ نفر و توليد حدود شش برابر شده است. اين 
توان بخش خصوصي بوده و حمايت هايي كه انجام شده موجب شده كه 

انگيزه پيدا كنند و امروز اين اتفاق در آن منطقه بيفتد. 
وي ادامه داد: بيش��تر اين موض��وع از طريق مزايده عموم��ي واگذار و 
صلاحيت آنها هم طبق فراخوان انجام شده و صلاحيت هاي فني و مالي 
با نمره هايي كه از تأييد مالي و فني شان انجام شده، نهايتاً براساس آن 
قيمتي كه قيمت مزايده بوده و بيشترين واگذاري و بيشترين قيمت را 

داشتند، واگذاري انجام شده است. 
رئيس هيئت عامل ايميدرو گفت: آنچه مسلم است اينها يك تعهداتي 
دارند، يكي دو مورد هم هست كه تعهداتشان را اجرا نكردند و هم اكنون 
به دليل عدم اجرا باعث شده كه اخطار داده ش��ود و اگر طي دو اخطار 
اقدام نكنند قطعاً فسخ قرارداد انجام مي شود و فرد جايگزين يا شركت و 

اشخاص حقوقي جديد جايگزين خواهد شد. 

 با وجود كم آبي 
شاهد دور ريز محصولات كشاورزي هستيم

ب�ا وج�ود كمب�ود آب در كش�ور، ب�از ه�م ش�اهد دورري�ز 
هس�تيم.  ضايع�ات  عن�وان  ب�ه  كش�اورزي  محص�ولات 
به گزارش فارس، غلامحسين ش��افعي رئيس اتاق بازرگاني ايران در 
اجلاس تجارت محصولات كشاورزي و غذا كه در اتاق بازرگاني ايران 
برگزار شد، گفت سال 82 در اجلاسي در هلند تعبيري در مورد ايران 
در بخش كشاورزي مطرح ش��د، مبني بر اينكه ايران يك شير خفته 
است واي به روزي كه بيدار شود، اما از سال 85 اين مسئله مطرح شد 
كه آيا اين شير خفته بيدار مي ش��ود يا خير؟  لذا اين چالشي است كه 
بايد به آن جواب دهيم كه روند حركتي كه در زمينه كشاورزي و غذا 

داريم آيا در آينده توفيق آميز خواهد بود؟ 
وي با بيان اينكه در اجلاس امروز افراد متخصص در بخش كشاورزي، 
صادرات و آب حضور دارند، گفت ش��ايد بزرگ ترين چالش ما آب در 
كشور است كه كمتر از آن صحبت مي شود و همواره منتظر مي مانيم 
تا اين چالش به وضعيت نامطلوب برسد و بعد ببينيم كه چگونه آن را 

درمان مي كنيم. 
رئيس اتاق بازرگاني ايران اظهار داشت: در دهه 5۰ كلًا ۴۷ هزار چاه 
عميق در كشور وجود داشت، در حالي كه در سال ۹8 اين رقم به 85۰ 
هزار حلقه چاه عميق رسيده اس��ت، ضمن اينكه قرار بود، طرحي به 
نام فدك در مجلس شوراي اسلامي مصوب شود كه با همكاري اتاق از 
تصويب آن جلوگيري شد و اگر زودتر مصوب مي شد، الان معلوم نبود 

چه تعداد چاه عميق در كشور موجود داشتيم. 
وي با اش��اره به پژوهش انجام شده در س��ازمان ملل گفت: براساس 
پژوهش مذكور اگر ايران بر همين من��وال حركت كند و اقدام جدي 
در خصوص مسئله آب انجام ندهد 2۰ سال آينده تصور موجود زنده 
در كشور محال است، اما بر اساس همان پژوهش گفته شده كه ايران 
1۰ سال فرصت دارد تا به مسئله آب رسيدگي كند و جلوي بحران را 

بگيرد و مي تواند. 
وي با اشاره به كشت محصولات آب بر در مناطق كم آب كشور، اظهار 
داشت: اين مس��ئله يكي از معضلات بزرگ ما است و متأسفانه شاهد 
هس��تيم كه صادركننده نمونه هندوانه در كشور معرفي مي شود كه 
اگر روال اين طور باش��د، ما به خطر 2۰ ساله زودتر نزديك مي شويم. 
در بخش صنايع وابسته به كشاورزي و صنايع تبديلي اصولاً به اشتباه 
تصويرگرايي را در كشور نمونه اي از توس��عه گرايي فرض كرده ايم. با 
وجود اينكه كشور در بحران آب به س��ر مي برد، اما در مجموع الگوي 

مصرف در زمينه آب نداريم. 
وي اظهار داش��ت: اصلاح الگوي مصرف يكي از ش��عارهاي سال طي 
س��ال هاي اخير در رابطه با اصلاح الگوي مصرف بوده، اما متأس��فانه 
در اين بخش توجه خاصي صورت نگرفته و شاهد دور ريز محصولات 

كشاورزي به عنوان ضايعات هستيم. 
--------------------------------------------------

 فاصله بين توليد و مصرف آب شرب تهران 
به ۷ هزار ليتر رسيد

و  ليت�ر  ه�زار   ۳۳ ح�دود  ته�ران  ش�رب  آب  تولي�د 
۴۰ ه�زار ليت�ر برثاني�ه اس�ت ك�ه اي�ن فاصل�ه  مص�رف 
مي ش�ود.  تأمي�ن  مخ�ازن  ذخي�ره  از  ليت�ري،  ه�زار   ۷
ملكوتي مدير بهره برداري از تأسيس��ات آبفاي ته��ران در گفت وگو با 
رسانه ملي گفت: براس��اس اطلاعات مركز كنترل آب تهران، مصرف 
لحظه اي شهروندان ساكن در شهر تهران حدود ۴۰ هزار ليتر بر ثانيه 
و حجم ذخيره آب ش��رب اين ش��هروندان يك ميلي��ون و 23۰ هزار 
 مترمكعب اس��ت كه با وضعيت نرمال ما حدود 1۷۰ هزار مترمكعب 

فاصله دارد. 
 وي اف��زود: به دليل خشكس��الي هاي پي در پ��ي كه اتف��اق افتاده و 
بارش هايي كه در پاييز با تأخير انجام خواهد شد حجم ذخيره سدها، 
امسال نسبت به سال 1۴۰۰، 1۹ درصد، و سال 13۹۹، 52 درصد و با 

وضعيت نرمال 5۰ درصد كاهش پيدا كرده است. 
 مدير بهره برداري از تأسيس��ات آبفاي تهران ادامه داد: ش��هروندان 
ساكن شهر تهران از مصارف غيرضرور، مانند استفاده از آب شرب براي 
شست وشوي محوطه ها، پاركينگ ها و ساير مشاعات خودداري كنند 
و به فرزندان ش��ان هم اين آموزش هاي لازم را بدهند و از آموزگاران 
و معلمان نيز خواهش مي شود موارد اس��تفاده صحيح از آب شرب را 
در كلاس هاي درس به دانش آموزان آموزش دهند تا بتوانيم با كمك 

يكديگر از هدررفت منابع جلوگيري كنيم. 

 ركود تورمي 
از رگ گردن به اروپا نزديك شد

يك اقتص�اددان ارش�د در دانش�گاه س�وئيس گفت:  سياس�ت 
غل�ط منطق�ه بان�ك مرك�زي اروپ�ا در افزاي�ش دادن ن�رخ 
به�ره  در آين�ده نزديك اين بل�وك را ب�ه ركود تورم�ي مي برد. 
به گزارش فارس خبرگزاري دويچه وله به نقل از آمارهاي يورواستات 
اعلام ك��رد: عبور ت��ورم در منطقه ي��ورو از 1۰/۷ درص��د و همزمان 
سياست هاي غلط بانك مركزي در افزايش نرخ بهره،  كشورهاي اين 

منطقه را به ركود تورمي نزديك كرده است. 
كشورهاي اروپايي نگراني ش��ديدي در اين زمينه دارند و نمي دانند 
كه چه سياس��تي در مقابله با اين بحران مي تواند درست باشد، هفته 
گذشته هم بانك مركزي اروپا نرخ بهره را ۷5 صدم درصد افزايش داد، 
سياستي كه از سوي نهادهاي بين المللي مانند صندوق بين المللي پول 

و بانك جهاني مورد انتقاد قرار گرفت. 
سياستمداران افزايش نرخ بهره را به عنوان راهكاري براي كاهش تورم 
در پيش گرفته اند اما كارشناسان اقتصادي مي گويند اين اقدام منطقه 
را بيش��تر به س��مت ركود خواهد برد، اما دولتمردان در پاسخ به اين 

انتقادات مي گويند كه اولويت آنها كاهش تورم است. 
جنگ روس��يه و اوكراين كه قيمت انرژي را در جه��ان افزايش داده 
عاملي براي افزاي��ش قيمت هاي جهاني و ايجاد تورم ش��د و در ادامه 
سياست هاي غلط بانك مركزي امريكا و در پي آن اروپا و ديگر كشورها 

عاملي براي تشديد تورم شد. 
ماركو سويلي اقتصاددان ارشد در دانش��گاه ساينت گالن در سوئيس 
درباره شرايط بد تورم در اروپا اعلام كرد: شرايط 1۰درصد مردم آلمان 
و اروپا بدتر از ۷۰ سال گذشته است و تورم بدتر از اين هم خواهد شد 

كه هنوز بايد منتظر بود. 
وي افزود:  افزايش نرخ بهره در اروپا به ناترازي بدهي هم دامن زده است 
اين در حالي اس��ت كه اروپا هنوز درباره بحران انرژي كه عامل اصلي 

ايجاد تورم در اين منطقه است به نتيجه اي نرسيده است. 
به گفته اين اقتصاددان، اروپا قرار بود كه سقف قيمتي تعيين كند اما 
هنوز كشورهاي تك رو كه مس��تقل تصميم مي گيرند اجازه اينكار را 
نداده است و تا زماني كه كشورهاي اروپايي زمينه توافق درباره تعيين 
نرخ قيمتي براي انرژي كه عمدتاً براي انرژي روس��يه است به نتيجه 

نرسند، اين شرايط ادامه خواهد داشت. 
وي با انتقاد از عملكرد بانك مركزي اروپا ادامه داد: بانك مركزي اروپا 
بسيار دير و خيلي كند درباره تورم واكنش نشان داد كه تورم انتظاري 

و نيز تأثيرات حلزوني روي قيمت را تشديد كرده است. 
از س��وي ديگر بانك مركزي اروپا مي خواهد تورم يا ركود را مهار كند 
ولي به نظر من هر دو اين بايد كنترل شود، عملكرد فعلي بانك مركزي 

اروپا اين منطقه را به سمت ركود تورمي سوق خواهد داد.

  گزارش

وحيد احمدی |  تسنيم

رئي�س مركز بهب�ود كس�ب و كار وزارت امور 
اقتصادي و دارايي درباره آخرين وضعيت درگاه 
مل�ي مجوزها، گف�ت: تقريباً هم�ه مجوزهاي 
دس�تگاهي به جز ۳2 م�ورد تعيي�ن تكليف 
ش�ده اند. در مجوزهاي دستگاهي هنوز به جز 
دو، سه دستگاه از جمله سازمان برنامه و بودجه، 
وزارت كشور و وزارت راه و شهرسازي و يكي، 
دو دستگاه ديگر مجوز ساير دستگاه ها تسهيل 
ش�ده و بعضي نيز از نظر فني مش�كل دارند. 
به گزارش وزارت امور اقتصادي و دارايي، »س��يد 
امير س��ياح« توضيح داد: در كل كش��ور ۴ هزارو 
88۴ مجوز كس��ب و كار شناس��ايي شده كه 5۹ 
درصد آنه��ا مجوزهاي صنف��ي، 1۰ درصد يعني 
512 مورد مشاغل خانگي و يك هزارو 2۰۶ مورد 
آنها مجوز دس��تگاهي اس��ت كه 2۴ درصد كل 
مجوزهاست، اما س��خت ترين مراحل مربوط به 

همين مجوزها است. 

وي درباره دستگاه هايي كه هنوز صدور مجوزهاي 
آنها از طريق درگاه مل��ي مجوزها تعيين تكليف 
نش��ده اس��ت، گفت: در مجوزهاي دس��تگاهي 
هنوز به جز دو، س��ه دس��تگاه از جمله سازمان 
برنام��ه و بودج��ه، وزارت كش��ور و وزارت راه و 
شهرس��ازي و يكي، دو دستگاه ديگر مجوز ساير 
دستگاه ها تسهيل ش��ده و بعضي نيز از نظر فني 

مشكل دارند. 
مقاوم�ت بدن�ه بعض�ي دس�تگاه ها در 

الكترونيكي كردن صدور مجوزها
رئيس مركز بهبود كسب و كار وزارت امور اقتصادي 
و دارايي درباره تعلل برخي دستگاه ها در اين زمينه 
گفت: بدنه دس��تگاه ها و رده ه��اي پايين تر كه با 
مردم مستقيم مواجه هس��تند به شرايط پيش از 
قانون تسهيل خو گرفته اند؛ البته وزرا، معاونان و 
سران دس��تگاه ها تا حدود زيادي پذيرفته اند كه 
قانون جديد را اجرا كنند، ام��ا وقتي به لايه هاي 

پايين تر مي رود و بخش��ي كه با م��ردم در تماس 
اس��ت، مقاومت مي كنند كه لازم اس��ت س��ران 
دستگاه ها بر اجراي دستورات در لايه هاي مياني 

تأكيد و نظارت كنند. 
وي تصريح كرد: با پيگيري رس��انه ها، مجلس و 
مردم، قطعاً رئيس جمهور و معاون اول با اين گونه 
موارد برخورد جدي خواهند كرد و تا هفته آينده 

بايد منتظر اين برخوردهاي جدي باشيم. 
س��ياح در عين حال تأكيد كرد: بايد در اين مورد 
نيمه پر ليوان را نگاه كرد، ۴۰5 هزار درخواس��ت 
صدور مجوز به درگاه آمده ك��ه 11۷ هزار مجوز 
بدون هيچ گون��ه نياز به مراجع��ه حضوري صادر 
ش��ده اس��ت. نيمه خالي ليوان هم اين است كه 
بيش از 1۴۰ هزار مجوز بلاتكلي��ف مانده اند كه 
بايد دس��تگاه هايي كه اي��ن مجوزه��ا را معطل 
نگه داش��ته اند، گفت: دوره كاغذب��ازي و معطل 

نگه داشتن مردم گذشته است. 

تش�كيل پرونده قضايي براي سازمان نظام 
روانشناسي

وي درباره معرفي دستگاه هاي متخلف به مراجع 
رسيدگي كننده به تخلفات هم تأكيد كرد: وزارت 
اقتصاد نه تنها متخلفان را به ش��وراي رقابت كه 
به دادس��راي ويژه كاركنان دولت معرفي كرده 
است؛ براي نمونه كس��ب و كاري وجود دارد به 
نام مجوز مشاوره روانشناس��ي كه مرجع صدور 
آن س��ازمان نظام روانشناس��ي اس��ت و هيئت 
مقررات زداي��ي تصويب كرد ب��راي صدور مجوز 
مشاوره روانشناسي از كسي كه فوق ليسانس دارد 
نبايد مصاحبه شود. چون معيار مصاحبه مشخص 
نيست اما گفتند كه ما مصاحبه مي كنيم و انجام 
داد، با بازپرس ش��عبه 8 كه قوه قضاييه ويژه اين 
كار تعيين كرد صحبت كرديم و پرونده تشكيل 
داديم و اميدواريم حكمي صادر ش��ود كه ديگر 

دستگاه ها هم عبرت بگيرند. 

تعيين تكليف تمام مجوزهاي دستگاهي كسب و كار به جز ۳۲ مورد


